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Voorwoord
Beste medewerkers en lezers,

Kerstmis is een feest van dankbaarheid. Laten we deze 
gelegenheid dan ook aangrijpen om een woord van dank 
te richten aan al diegenen die zich moreel, financieel of 
actief inzetten voor het D&A-museum.

We willen u allen alvast bedanken voor het vertrouwen dat 
we van jullie genieten. Het is bijzonder fijn dat verschillende 
collega’s aan ons denken wanneer ze, bijvoorbeeld, een 
dienstgebouw moeten verlaten vanwege een verhuis en 
in kasten en archieven oude dienstvoorwerpen, registers 
of zelfs foto’s vinden die ze zelf niet langer kunnen 
gebruiken of willen bewaren. Dit geldt ook voor de oud-
collega’s of diens familieleden die waardevolle spulletjes 
liever naar ons museum brengen dan ze in de vuilbak te 
gooien. 

We waarderen ook de vele berichtjes, af en toe zelfs 
vergezeld van een inbeslaggenomen voorwerp, die (oud)-
collega’s ons toesturen en die van belang zijn voor ons 
museum. 

Ook het harde werk, de creativiteit en de toewijding van 
verschillende mensen, die daar graag hun vrije uurtjes 
aan besteedden, gingen niet  ongemerkt voorbij. Ook dat 
waarderen we ten zeerste.

Kortom, bedankt voor jullie inzet en medewerking! 
Graag wensen we jullie een prettig jaaruiteinde en een 
Zalige Kerst toe. 

Voor het D&A-museumbestuur 
Anne 
Secretaris D&A-museum
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WORK IN PROGRESS (2)WORK IN PRO
In het vorige D&A.-museumnieuws hadden we het 
al over de verhuis van de inhoud van ruim honderd 
rekken en kasten in het Documentatiecentrum (DC) en 
we kunnen intussen doorgeven dat deze overbrenging 
tijdens de zomermaanden werd afgerond. Daardoor is het 
DC nu helemaal gecentraliseerd in het Financiecentrum 
Noordster en kunnen we er aan de slag met de 
reorganisatie en de verdere ontsluiting. Uiteraard een 
werk van lange adem.

Het ruimtegebruik was eveneens een belangrijk 
aandachtspunt tijdens de Raad van Bestuur en de 
Algemene Vergadering van eind juni, net als de 
problematiek van de personeelsbezetting in het D&A-
museum. Op twee jaar tijd zullen we ook daar immers 
heel wat verschuivingen zien. Vaste waarden als Marlies 
Van Tichelen, Marc Vergauwen en Anne Van Puymbroeck 
gaan binnenkort met pensioen en dat zal – uiteraard – een 
impact hebben op de museumwerking. Van het huidige 
Dagelijks Bestuur zal tegen eind 2021 mogelijk enkel de 
conservator nog op post zijn en ook bij de vrijwilligers 
kunnen we zeker versterking gebruiken.

Nadat een uitvoerige stand van zaken werd gegeven 
tijdens de bovengenoemde vergaderingen volgde 
een bespreking van de mogelijke opties. Voorzitter R. 
Robbrecht nam aansluitend rechtstreeks contact op 
met administrateur-generaal Vanderwaeren en er werd 
tevens al een constructieve vergadering belegd met de 
Stafdienst Logistiek. Er wordt dus volop gewerkt aan 
oplossingen en we hopen u daar op termijn meer van te 
kunnen meegeven. 
(FH)

Eind juli 2019 sloot Marc Vergauwen voor de 
laatste keer de deur van onze Archiefruimte in de 
Spitsenstraat te Antwerpen. Daar nemen nu an-
dere diensten van de AAD&A hun intrek.

BERT VERTELT…BERT VERTELT…
MIJN JOB BIJ HET D&A-MUSEUM

Tijdens 7 jaar als communicatie-
verantwoordelijke te Antwerpen 
was Bert Verhoeven nauw 
betrokken bij de werking van het 
D&A-museum. Onlangs wisselde 
hij deze taak in voor een job bij 
de dienst Opsporing. Net voor 
zijn vertrek, stelden we hem nog 
enkele vragen over zijn werk bij 
het D&A-museum.

Wat ging er door je hoofd toen je 
de eerste keer hoorde spreken 
over het D&A-museum?

Toch ben ik van mening dat zo’n gidsbeurt in het museum 
op één of andere manier zou moeten geïntegreerd 
worden. Zij het bijvoorbeeld bij het onthaal van 
nieuwkomers, tijdens de opleiding of als activiteit van een 
teambuildingsdag. Het D&A-museum geeft immers een 
mooi beeld van ons takenpakket. Er is niet alleen aandacht 
van hoe het er in het verleden aan toe ging, maar dankzij 
moderne middelen kunnen we ook beelden tonen over 
wat onze mensen nu voor job moeten doen. De film van 
het Rummageteam is daar een mooi voorbeeld van. 

We merken jammer genoeg dat het museum nog niet 
voldoende bekend is bij onze collega’s, zowel bij jong als 
oud. Toch kan ik me niet van de indruk ontdoen dat er 
wel  collega’s zijn die net zoals ik, heel benieuwd zijn naar 
wat het museum van Douane en Accijnzen te bieden 
heeft als je ze erover aanspreekt.  Anderzijds zullen er 
ook mensen bij ons korps zijn die – naar mijn mening 
onterecht - het nut van zo’n museum niet zien en die we 
dankzij een bezoekje misschien wel kunnen overtuigen 
van het tegendeel. 

En wat was jouw indruk na je bezoek aan het D&A-
museum?
Zoals ik daarnet al even aanhaalde, vond en vind ik dat er 
wel heel bijzondere objecten opgesteld staan. Zo staat er 
een peilijzer in de vorm van een wandelstok met op het 
einde drie weerhaakjes. Ik had geen flauw idee waarvoor 
men dat kon gebruikt hebben. Francis vertelde me dat 
onze collega’s dit instrument nodig hadden tijdens de 

Ik was eerst verrast, maar had meteen ook een gezonde 
interesse.  Zonder echt concrete verwachtingen te 
koesteren, was ik toch wel heel benieuwd van wat er zoal 
te bekijken zou zijn.

Heb je dan tijdens je onthaal bij onze administratie 
een rondleiding gekregen?
Niet meteen bij het binnenkomen of tijdens de opleiding, 
maar toen ik voorgesteld werd aan de collega’s van 
de regiodiensten “Prestatiemeting en Regionale 
Communicatie”, had  ik het geluk dat collega Francis 
Huijbrechts me meteen mee troonde naar het museum 
voor een persoonlijke rondleiding. In geen tijd waren we 
twee uren verder. Er staan dan ook interessante objecten 
opgesteld met een boeiend verhaal als achtergrond.
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botersmokkel om in de balen hooi te steken die over de 
grens vervoerd werden. Als er dan boter onder verstopt 
zat, dan kwam er een kleine hoeveelheid mee met het 
peilijzer. Ook “de chaise de nuit” spreekt wellicht tot ieders 
verbeelding of de tempel van ivoor en de gifkikkers in de 
filmrolletjes. Prachtige voorwerpen die echter wel een 
verschrikkelijk verhaal vertellen.

Waarom besliste je actief mee te werken?
Het D&A-museum en de collega’s die er werken 
vielen onder mijn bevoegdheid, maar ik geloof ook 
steevast in het nut van dit museum. Het is een krachtig 
communicatiemiddel. Je kan er op zeer korte tijd 
veel informatie geven over het reilen en zeilen van 
onze administratie en dat aan de hand van sprekende 
voorwerpen en beeldmateriaal. Bovendien is het een 
prachtig visitekaartje van onze administratie en de FOD 
Financiën voor nationale en internationale delegaties.

Hoewel ik als jonge ambtenaar ook wel eens wilde ervaren 
hoe het is om actief betrokken te zijn bij het werk op het 
terrein, hoop ik toch een rol te kunnen blijven spelen in 
het museumverhaal.  

Je hebt de voorbije zeven jaar zeer verdienstelijk werk 
geleverd bij het D&A-museum zoals: Krokuskriebels, 
werkplekleren, opstellen van tentoonstellingen, de 
website enz. Kan je ons hierover iets meer vertellen?
Krokuskriebels is een van die evenementen waar ik toch 
wel mijn schouders onder gezet heb. Dankzij de hulp van 
verschillende collega’s is de eerste kennismaking van 
kinderen met ons museum elk editie een geslaagd event. 
Aan de hand van spannende speurtochten en opdrachten 
leren zij de taken van een douanier beter kennen. Het 
is vooral de bedoeling ervoor te zorgen dat kinderen 
een museumbezoek niet langer ervaren als een saaie 
bedoening. Het zijn steeds heel drukke en arbeidsintensieve 
dagen die week, maar je krijgt er veel voldoening voor terug. 

// BERT VERTELT…   MIJN JOB BIJ HET D&A-MUSEUM

De opstelling van de permanente tentoonstelling is zeker 
geslaagd. Men is creatief omgesprongen met de beperkte 
financiële middelen. De toonkasten zijn vervaardigd door 
een bedrijfje die de bekisting van voorwerpen vervaardigd 
voor het vervoer per schip. Daarmee ligt de link met een 
haven, een belangrijk werkterrein voor vele van onze 
collega’s, voor de hand. 

Bert in de weer met de jonge bezoekers tijdens Krokuskriebels
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permanente tentoonstelling kunnen stoppen opdat een 
bezoek aan onze opstelling voor de bezoeker een fijne 
ervaring wordt van kijken, luisteren maar ook van DOEN 
in een modern kader.
Ik wens dat dit D&A-museum een uithangbord wordt 
op het gebied van promotie en educatie. Dat het op 
een beklijvende manier kan informeren welke rol onze 
administratie speelt in deze maatschappij.

Welke boodschap heb je voor de collega’s?
Kom zeker een kijkje nemen … enne vergeet ons niet. We 
zijn steeds op zoek naar dat ene voorwerp dat we nog niet 
in de collectie hebben of die ene vaststelling waar een 
bijzonder interessant verhaal aan gekoppeld is. Zo kan 
ieder van ons een kleine bijdrage leveren aan ons grote 
douaneverhaal. 

(A.V.P.)

Je bent ook betrokken bij IACM ( International 
Association of Customs/TAX museums). Vind je 
die onderlinge samenwerking tussen douane- en 
belastingmusea nuttig?
Zeker! Deze samenwerking is verrijkend voor elke 
deelnemer. 

Als lid van deze vereniging krijg je een beeld over hoe 
andere ministeries of administraties omgaan met hun 
douane- en/of belastingmuseum. Onze Nederlandse 
collega’s, bijvoorbeeld, trekken heel wat financiële 
middelen uit en nemen professionele mensen (op 
het gebied van management, communicatie, beheer 
van objecten, educatie) aan om hun museum (lees 
douaneverhaal) inhoudelijk de nodige uitstraling te geven. 
Onlangs is bijvoorbeeld ook koningin Maxima hun laatste 
tentoonstelling officieel komen openen…
Gelukkig zijn er ook voorbeelden van musea die dankzij 
creativiteit en inzet met zeer beperkte budgetten ook 
prachtige tentoonstellingen neerzetten.

Het hoofddoel van elk douanemuseum is uiteraard om 
“ons verhaal” met zoveel mogelijk mensen te delen. Het 
hoofddoel van deze vereniging is dan ook elkaar te helpen 
om dat zo goed mogelijk te doen. 

Hoe zie je ons D&A-museum binnen een jaar?
Ik hoop dat onze administratie of onze FOD Financiën 
meer middelen kan vrijmaken zodat we meer 
audiovisuele middelen en vaste doe-stations in onze 

// BERT VERTELT…   MIJN JOB BIJ HET D&A-MUSEUM

Ook aan het “werkplekleren” heb ik mijn steentje 
bijgedragen. Leerlingen van o.a. het laatste jaar “Veiligheid” 
brengen een bezoek aan onze administratie om kennis te 
maken met onze taken. Het zijn vooral jongeren die werk 
zoeken als veiligheidsagent, politieman en douanier. Deze 
infosessies hebben zeker al resultaat opgeleverd want 
sommigen onder hen zijn inmiddels bij onze administratie 
aan de slag. Daarnaast geef ik ook presentaties aan de 
jonge bachelors en masters die “Logistiek Management” 
volgen. Dit vind ik ook interessant omdat deze mensen 
in hun job zeker zullen moeten samenwerken met onze 
administratie.

Ik vond het ook tof en leerrijk om te helpen bij het 
realiseren van de tijdelijke tentoonstellingen.
En last but not least is de website van het D&A-museum 
zo’n beetje mijn zorgenkindje geworden. Toen ik me erover 
boog stond deze website nog in zijn kinderschoenen en 
moest er nog wat aan gesleuteld worden. Mede dankzij 
enkele opmerkingen van gebruikers verneem ik toch 
dat de informatie overzichtelijk is en gemakkelijk terug 
te vinden. Enkele stukken zijn zelfs te raadplegen in 
het Frans en in het Duits. Ook de facebookpagina is een 
succes.

Bert met de Nederlandse collega’s Frans Fox en Wim Van Es tijdens IACM-conferentie
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WEGENS SUCCES VERLENGDWEGENS 
Het doet ons veel plezier om te kunnen doorgeven dat 
“…Uw vaderland nuttig zijn” - D&A in de Grote Oorlog op 
nogal wat belangstelling kan rekenen. We hebben dan ook 
beslist om deze thematentoonstelling te verlengen tot 11 
november 2019 en ze kan vrij bezocht worden tijdens de 
kantooruren

Ook de tekeningen van de honden Hannibal en Praline 
die de spelende kinderen begeleiden tijdens hun “snuffel-
zoektocht” doorheen het museum tijdens Krokuskriebels, 
zijn geesteskinderen van haar.  
Kortom wanneer ze kon, ging Bertje creatief om met 
de uitdagingen die het werk in ons museum met zich 
kunnen meebrengen. Wij willen haar via deze weg dan 
ook nogmaals hartelijk danken voor haar jarenlange 
belangeloze inzet.

Ook Bertje Gauwloos heeft ons laten weten dat zij haar 
actieve medewerking bij het D&A-museum wil stopzetten 
omdat ze meer tijd en energie aan haar familie wil wijden.
Wij hebben veel begrip voor haar beslissing maar zien 
haar vertrek met lede ogen aan. Zij was een graag geziene 
gids vanwege haar aangeboren talent om geanimeerd te 
vertellen. Dat bewijst ook het fijne verhaal “Een leerrijk 
bezoek aan het Douanemuseum” dat ze speciaal schreef 
voor kinderen die tijdens een Erfgoeddag of een andere 
gelegenheid ons museum willen bezoeken.

EEN WELGEMEEEN WELGEMEEND DANKJEWEL

Hondje Hannibal

Hondje Praline
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Midden augustus hebben we Bert Verhoeven uitgezwaaid 
in het D&A-museum. Hij zoekt immers andere horizonten 
op binnen de AAD&A en dat is een keuze die we uiteraard 
respecteren. 

We willen Bert bij deze evenwel van harte bedanken voor 
onze fijne samenwerking sinds hij onze administratie 
eind 2010 heeft vervoegd. Vanuit zijn functie als 
communicatieambtenaar voor de Regio Antwerpen heeft 
hij van bij het begin een hoofdrol opgenomen op het 
vlak van communicatie en educatie, terreinen die binnen 
het D&A-museum een flinke duw konden gebruiken. 
Denk maar aan de uitbouw van onze website en het 
succesverhaal van Krokuskriebels. Ook bij de voorbereiding 
van tentoonstellingen en andere evenementen konden we 
steeds op Bert rekenen.  Hij werd midden 2013 in de Raad 
van Bestuur verkozen en in november van dat jaar nam hij de 
functie van ondervoorzitter op in het Dagelijks Bestuur. We 
kunnen samen alvast op heel mooie resultaten terugblikken 
in uiteenlopende aspecten van de museumwerking. 

Het is natuurlijk geen afscheid “tout court”. Bert zetelt 
nog altijd in de Raad van Bestuur en we hopen dat hij op 
een of andere manier toch nog een inbreng zal kunnen 
hebben in de museumwerking. 

Om af te ronden wensen we Bert alvast veel succes en 
veel plezier bij O&O Antwerpen.

Namens het Bestuur van het D&A-museum

Frankrijk uitgeweken regering. Alles in het Frans, uiteraard… 
Het geeft een uniek inzicht in de werking van de Belgische 
douane in oorlogstijd en dan nog in het kleine stuk van ons 
land dat bij de brutale invasie in 1914 niet door de Duitsers 
onder de voet was gelopen. De controle in kwestie situeert 
zich overigens ten noordwesten van Poperinge, in het 
stroomgebied van de IJzer en relatief kort achter de frontlijn. 
Gelegen aan “de schreve” hadden onze collega’s er altijd al af 
te rekenen met de activiteiten van smokkelaars, of blauwers 
zoals ze daar in de volksmond worden genoemd, maar 
tijdens de oorlogsjaren wemelde het er ook van Belgische en 
geallieerde militairen. De problemen bleven dus niet uit.

Toen de expo over onze administratie tijdens de Eerste 
Wereldoorlog al enkele maanden liep, kregen we bezoek 
van Gabriël De Naegel die een aantal zaken aan het 
D&A-museum wilde overmaken. Er komen regelmatig 
interessante zaken boven bij dergelijke schenkingen, vaak 
uit een nalatenschap van voormalige ambtenaren en ook 
deze keer was dat niet anders.  We vonden er onder andere 
correspondentie in terug die ons meteen terugvoerde naar 
de beginfase van de Eerste Wereldoorlog.

Het gaat om briefwisseling tussen de heer Lahaye, indertijd 
controleur van de douane in Roesbrugge-Haringe en de naar 

ZELDZAME ARC
// EEN WELGEMEEND DANKJEWEL

ZELDZAME ARCHIEFSTUKKEN
OPGEDOKEN

Een sfeerbeeld van Roesbrugge in de eerste oorlogsjaren. Franse 
cavaleristen escorteren Duitse krijgsgevangen naar kampen in 
de achterhoede. Let ook op het aanhangbord op het pand rechts 
vooraan “In de Vrede verkoopt men drank”

https://nl.geneanet.org/prentbriefkaarten/view/2147374#0
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De zetel van de Belgische regering werd 
voorlopig ingericht in enkele hotels in de 
badplaats Saint-Adresse, iets ten noorden 
van Le Havre. Niemand kon toen inschatten 
dat deze toestand ruim vier jaar zou duren. 
De regering hield zich vooral bezig met de 
oorlogvoering tegen het Duitse rijk en de 
vertegenwoordiging van ons fel belaagde 
land op het wereldtoneel, maar de opvang 
van de honderdduizenden Belgische 
vluchtelingen in het buitenland en 
de precaire bevoorrading van de 
miljoenen landgenoten in het bezette 
gebied waren uiteraard eveneens 
aandachtspunten. 

“…PLUS DE DOUANE, PLUS DE 
DROITS”

Ook controleur Lahaye had die 
dagen zo zijn bekommernissen. 
Hij vroeg onder meer hoe hij 
concreet de grensoverschrijdende 
bevoorrading van de vele Franse 
en Engelse troepen op vlak van 
douane moest behandelen, 
waarbij hij meteen aangaf dat 
het eigenlijk onmogelijk was 

CONTROLEUR IN ONBEZET GEBIED

Het bewaard gebleven bundeltje correspondentie 
begint met een lange brief, eerder een uitvoerig verslag 
van controleur Lahaye aan Aloys Van de Vyvere, de 
toenmalige minister van Financiën. De brief is gedateerd 
op 1 december 1914 en de controleur zet daarin een aantal 
vaststellingen op scherp. Tevens geeft hij aan welke 
maatregelen hij reeds getroffen heeft en hij vraagt om 
bevestiging en ondersteuning. 

Lahaye meldt allereerst dat hij de dag voordien in 
Duinkerke een onderhoud heeft gehad met een 
vertegenwoordiger van de minister van Oorlog – tevens 
de regeringsleider - over zijn situatie. Verder wijst de 
controleur erop dat hij sinds 6 oktober 1914 geen enkele 
instructie meer heeft ontvangen vanwege de Provinciale 
Directie in Brugge of vanuit de Centrale Administratie, 
maar dat is op zich niet zo verwonderlijk. De regering 
de Broqueville en het bijhorende ambtenarenapparaat 
waren toen immers al wekenlang op de dool omwille van 
de Duitse opmars. Eerst trokken de 10 ministers met hun 
kabinetten midden augustus 1914 vanuit Brussel naar de 
vesting Antwerpen, maar ook die hield niet stand. Bij de 
val van Antwerpen week de regering uit naar Oostende en 
daar zag zij zich genoodzaakt om op 13 oktober snel in te 
schepen op een veerboot die de ministers naar Le Havre 
in Normandië bracht. Het was trouwens hoog tijd, want 
op 14 oktober 1914 verschenen de eerste Duitse troepen al 
in Brugge en Oostende.

De regering de Broqueville met vooraan als tweede van rechts Aloys Van de Vyvere
van Financiën en als vierde van rechts Charles de Broqueville als minister van Oorlog.

// ZELDZAME ARCHIEFSTUKKEN OPGEDOKEN
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om de stroom aan militaire personen- en vrachtwagens 
te controleren die voortdurend aan de douanekantoren in 
zijn ambtsgebied voorbij trok. 

Hij voegde er nog een treffende passage aan toe: 
“Overigens verspreid zich in onze regio de opinie “dat er geen 
België meer is, geen douane meer en geen invoerrechten 
meer” en men wordt geridiculiseerd als men tegen die 
opvatting wil in gaan. Dat is evenwel precies wat ik heb 
gedaan, althans wat de ravitaillering (n.v.d.r.bevoorrading) 
van de burgerbevolking betreft. Ik redeneerde dat België 
géén afstand moet doen van haar bevoegdheden zolang 
er nog een stukje van ons territorium overblijft en zolang 
er nog ambtenaren die betaald worden door de regering 
in functie blijven. Ik geloof dat een van de beste manieren 
om ons bestaan te benadrukken juist het toepassen is 
van de wetten die de staat toelaten om te overleven, door 
haar de nodige middelen ter beschikking te stellen via 
belastingheffing.
Er zijn me evenwel indirect beslissingen bekend waarbij 
bepaalde, door gemeentebesturen ingevoerde goederen 
voor de bevoorrading van de bevolking worden vrijgesteld 
van invoerrechten. Deze beslissingen blijken ondertekend 
te zijn door de minister van Oorlog, uit noodzaak en op 
humanitaire gronden. Hoewel bepaalde handelaars hiervan 
hebben geprofiteerd of er misbruik van hebben gemaakt, 
heb ik deze bepalingen laten toepassen. Evenwel met de 
aanbeveling voor mijn ondergeschikten dat de rechten op 
wijnen en alcoholische dranken nog altijd geïnd moeten 
worden.”

Daar werd hij overigens niet ontvangen door de 
Broqueville zelf, maar door diens persoonlijke secretaris, 
baron de Lichtervelde, die hem toezegde dat de 
regeringsleider de minister van Financiën op de hoogte 
zou brengen van de problematiek.

Een andere kwestie die door controleur Lahaye werd 
aangekaart, is wat er eigenlijk diende te  gebeuren in 
verband met de uitbetaling van lonen aan de vrouwen 
van ambtenaren die waren gemobiliseerd door het 
leger en waar de meesten sinds drie maanden niets 
meer van hadden gehoord, maar ook in verband met 
de bezoldiging van nogal wat douaniers die gevlucht 
waren uit bezet gebied en die in het ambtsgebied van 
Lahaye tijdelijk onderdak hadden gevonden. Bovendien 
werd de controleur benaderd door op rust gestelde 
ambtenaren die niet meer op de normale manier aan 
hun pensioenen geraakten. In principe konden enkel 
ambtenaren in functie rechtsreeks worden uitbetaald 
door hun plaatselijke ontvangers. Toch ook een kwestie 
die de impact illustreert die de Duitse invasie had op het 
Belgische staatsbestel en op het leven van alledag.

Lahaye zag trouwens ook opportuniteiten want hij 
stelde voor om de gevluchte ambtenaren die zich “ter 
beschikking van de administratie” hielden in de controle 
Roesbrugge in te schakelen in zijn veldbrigades. Deze 
waren door de oorlogsomstandigheden vaak gereduceerd 
tot slecht één of twee douaniers en Lahaye kon dus zeker 
wat extra mankracht gebruiken.  

REACTIE VAN HOGERHAND

In Le Havre werd er op 14 december 1914 gereageerd op 
de brief van controleur Lahaye. De minister van Financiën 
was blijkbaar “op missie” dus werd de brief beantwoord 
in naam van Prosper Poulet, de minister van Kunsten 
en Wetenschappen. Men gaf onder andere aan dat men 
in grote lijnen akkoord kon gaan met de aanpak en de 
voorstellen van controleur Lahaye. Er werd evenwel op 
gewezen dat de controleur bij de vaststellingen steeds 
moest proberen om in naam van de administratie tot 
een redelijke schikking te komen met de betrokkenen. 
Hij kreeg ook de toestemming om de douaniers die in 
zijn ambtsgebied verbleven te incorporeren in zijn eigen 
brigades. Wat de uitbetaling van de lonen en pensioenen 
betrof, adviseerde men Lahaye contact op te nemen 
met zijn collega van de Directe Belastingen in Veurne en 
met een vertegenwoordiger van de Schatkist in die stad 
omdat die over de nodige instructies beschikten.

De verkoop van alcohol was overigens verboden 
door de militaire overheid van bij de Duitse invasie, 
maar de controleur kon enkel vaststellen dat heel 
wat landgenoten dat verbod compleet negeerden!  
Hij heeft het over invoer van - en fraude met - wijnen 
en alcoholische dranken “op grote schaal”. Hij geeft het 
voorbeeld van Kapelhoek – “bureau peu important” 
– waar de ontvanger in enkele weken liefst 20.000 
Belgische frank aan fiscale inkomsten had geboekt. 
Er werden door Lahaye op een maand tijd tevens een 
20-tal processen-verbaal opgesteld in verband met de 
sluikinvoer van ongeveer 200 liter alcohol.
Er werd vastgesteld dat de militaire transporten die 
dagelijks de grens overkwamen vanuit Frankrijk vaak 
werden gebruikt (of liever misbruikt) om alcohol naar 
onbezet België over te brengen. Soms zaten er zelfs 
handelaars in burgerkleding mee in de vrachtwagens 
en die schrokken er dan ook niet voor terug om hun 
gegeerde waar aan de man te brengen alsof al de 
verschuldigde rechten voldaan waren. De controleur 
van de douane probeerde een einde te maken aan 
dergelijke praktijken door inbeslagnames en de nodige 
PV’s, maar Lahaye merkte tevens dat bepaalde militaire 
bevelhebbers een helpende hand boden aan de 
fraudeurs.
Het is dus niet verwonderlijk dat de plichtsbewuste 
controleur zijn beklag ging doen, eerst bij de 
Staatsveiligheid in Roesbrugge en hij verkreeg een 
toelating om tot bij de minister van Oorlog in Duinkerke 
te geraken. 

// ZELDZAME ARCHIEFSTUKKEN OPGEDOKEN
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TERUGGEFLOTEN?

Een volgende brief in de bundel dateert van 14 juni  1916 
en werd opgemaakt door de minister van Financiën in Le 
Havre. Hij richtte zich tot de drie controleurs van Douane 
en Accijnzen in onbezet gebied, (Roesbrugge-Haringe, 
Nieuwkerke en Nieuwpoort).  Er hadden hem immers 
berichten bereikt dat bepaalde minnelijke schikkingen 
die werden verkregen van personen die in overtreding 
waren gesteld, onder meer omdat ze drank verkochten 
zonder dat ze openingsbelasting hadden betaald, niet 
op een correcte manier waren afgehandeld. Het bleek 
dat de door de controleurs voorgestelde financiële 
regelingen min of meer waren afgedwongen door de 

HET WAS PRETTIG OM VAST TE STELLEN DAT...

... men ons in het War Heritage Institute in Brussel niet 
vergeten is bij de omvangrijke thematentoonstelling over 
de eindfase en de nasleep van de Eerste Wereldoorlog. 
In een van de vitrines prijkte immers een origineel 
uniform van een douanier in overjas met riem, holster 
en hoofddeksel uit die periode. Het gaat om het kaki 
uniform dat eind 1917 officieel werd ingevoerd door de 
uitgeweken regering, maar dat voor de meeste van onze 
collega’s pas na de wapenstilstand van november 1918 
kon worden uitgereikt. Deze opstelling in het Koninklijk 
Legermuseum kaderde in de problematiek van de 
nogal drieste annexatiedrang vanuit bepaalde Belgische 
politici – die uiteindelijk enkel tot de aanhechting van de 
Oostkantons heeft geleid - en de militaire bezetting van 
het Rijnland waarbij ook douaniers werden ingezet. Deze 
tentoonstelling in het WHI liep van 21 september 2018 tot 
22 september 2019. (FH)

DE GROOTE OORDE GROOTE OORLOG VOORBIJ
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fraudeurs te bedreigen met deportatie. De controleurs 
baseerden zich op een besluit van de militaire gouverneur 
van (het onbezette deel van) West-Vlaanderen van 5 
juli  1915 waarin onder andere werd aangegeven dat 
zij die drank (bier, wijn,…) verkochten zonder toelating 
onmiddellijk konden worden uitgewezen als het om een 
vluchteling ging en na een eerste waarschuwing als het 
gedomicilieerde inwoners waren “zonder afbreuk te doen 
aan de voorziene fiscale straffen”. 

De minister van Financiën gaf aan dat zijn controleurs hun 
boekje niet te buiten mochten gaan door het dreigement van 
deportatie te hanteren en zich uitsluitend dienden bezig te 
houden met het fiscale aspect van de zaak. Hun optreden 
druiste tevens in tegen de schappelijkheid die de minister 
had vooropgesteld in zijn brief van 14 december 1914 aan de 
controleur in Roesbrugge. Minister Van de Vyvere besloot 
daarom om zijn ambtenaren het initiatief te ontnemen om 
zelf transacties voor te stellen. Behalve als de bekeurde zelf 
een schikking voorstelde, moesten de processen-verbaal 
worden overgemaakt aan Justitie, na een toelating vanuit 
de administratie. De minister rondde af met de mededeling 
dat hij er geen bezwaar tegen maakte dat de gemaakte 
vaststellingen zouden worden overgemaakt aan de militaire 
gouverneur “als deze daarom zou verzoeken”, maar zijn 
controleurs moesten absoluut afzien van bedreigingen van 
deportatie of van druk op de overtreders. 
(FH)

De minister deelde volgende mededeling: 
« ik heb er geen bezwaar tegen dat de 
vaststellingen worden overgemaakt 
aan de militaire gouverneur, als zij erom 
verzoeken. Maar, de controleurs mogen 
geen bedreigingen uiten van deportatie 
of de overtreders onder druk zetten.»
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WATERPIJPTABAK IN HET VIZIERWATERPIJP
De AAD&A moet uiteraard meegaan met zijn tijd en 
anticiperen op nieuwe ontwikkelingen. Midden 20ste eeuw 
ging er bij onze administratie veel aandacht naar het bestrijden 
van de smokkel van vee en het oprollen van sluikstokerijen. 
Vanaf de jaren ‘70 traden zaken als verdovende middelen en 
namaakproducten meer op het voorplan. Elke periode heeft 
zo specifieke fraudesystemen of geviseerde producten. Anno 
2019 is dat onder andere waterpijptabak. 

Het gaat om een pasta die wordt gerookt door middel van 
een waterpijp en die wordt gemaakt uit een mengsel van 
tabaksbladeren, vruchten- en kruidenmengsels, stroop, 
honing en/of sap van suikerriet. Het kan ook zonder 
tabaksbladeren geproduceerd worden, maar het blijft wel 
steeds een accijnsgoed. De pasta is doorgaans afkomstig 
uit de Verenigde Arabische Emiraten, maar het kan ook 
uit andere landen worden aangevoerd. 

Deze dozen waterpijptabak werden gevonden tijdens een 
controle van een aantal panden in Antwerpen in februari 
2019. Bij dergelijke acties werkt Douane & Accijnzen 
samen met de politie, de Arbeidsinspectie, de FOD 
Volksgezondheid, de FOD Economie en de brandweer. 

Er werden uiteenlopende inbreuken vastgesteld, onder 
andere op vlak van zwartwerk en in verband met de 
voorschriften voor de rookkamers in shishabars. Tevens 
werden er personen aangetroffen zonder geldige 
verblijfsvergunning en werd er ook illegale waterpijptabak 
in beslag genomen.

Lang geleden waren er eens twee douaniers op patrouille 
langs het Kempisch kanaal, tussen brug 12 en brug 13, nabij 
de Nederlandse grens te Lommel. Het was kerstnacht. 
In de verte sloeg de klok op de kerktoren middernacht, 
het uur van: “Vrede op aarde aan al de mensen die 
van goede wille zijn.“ Zij waren op weg naar huis van 
een bewakingsdienst van 21u00 tot 1u00. Een koude 
noordwestenwind joeg sneeuwwolken door de lucht. Af 
en toe weerkaatste de maan, tussen de drijvende wolken 
door, in de waterspiegel van het kanaal. Goed ingeduffeld 

Jules Claes vertelt dit verhaal “dat in essentie waar 
gebeurd is.“ Het komt uit een periode dat de smokkel 
tussen België en Nederland nog een winstgevende 
bezigheid was. Zelf heeft hij, in de loop van zijn 35 jaren 
dienst, heel wat meegemaakt. In dienst gekomen op 
2 januari 1947 stapte hij de hele hiërarchische ladder 
op van aangestelde op de proef tot ontvanger D, 
een functie die hij op het moment dat hij dit verhaal 
neerschreef, vervulde te Neerpelt-Station.

EEN SMOKKELSEEN SMOKKELSPROOKJE 

Lommel Brug 12

Vaak zijn bovendien de volgende wettelijke bepalingen niet 
nageleefd: ze zijn niet voorzien van een Belgisch fiscaal 
kenteken, de gezondheidswaarschuwing ontbreekt, de 
smaak wordt op de verpakking vermeld en er worden 
levensmiddelen op afgebeeld. Redenen genoeg om deze 
voorraad uit circulatie te halen. 
(FH)
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met lange kapmantels geleken de ambtenaren op 
verdwaalde monniken. Met de fiets aan de hand stapten 
zij behoedzaam over de trekweg naast het kanaal. Bijna 
geruisloos bewogen hun silhouetten door de duisternis. 
De zwiepende takken van het kreupelhout tegen de hoge 
berm bezijden de trekweg smoorde het geluid van hun 
voetstappen. 

Plots onderscheidde Miel, met zijn geoefend gehoor, 
onraad. Hij bleef staan en fluisterde Louis, zijn jongere 
collega, wat in het oor. Boven op de berm had hij een 
tak horen kraken. Beroepshalve verdoken zij zich in het 
struikgewas. En inderdaad, van de hoge berm daalden 
twee fietsers naar de kanaaldijk af via een smal voetpad. 
Het was duidelijk dat de naderende personen zwaar 
beladen rijwielen vooruit duwden. Geen twijfel mogelijk: 
smokkelaars!

“Halt! Douane!“ … verbrak als een donderslag de 
middernachtelijke stilte. De blauwers zagen geen andere 
reële kans meer, om aan de door de wet voorziene 
straffen te ontsnappen, dan door met een plons in het 
zwart lijkende kanaalwater te duiken. 

Miel en Louis stonden als aan de grond genageld, 
want het leek voor hen geen twijfel dat de mannen in 
dat ijskoude water nooit levend de overkant zouden 
bereiken. Miel realiseerde zich de hachelijke situatie 
waarin zij en de drenkelingen zich bevonden en riep een 
paar maal luidkeels: “Kom terug, wij zullen u wel laten 

lopen!“ Zij zouden dat zeker ook gedaan hebben om een 
mensenleven te kunnen redden. 
Er kwam echter geen antwoord. Alleen hoorden zij hoe 
de smokkelaars zich hijgend en proestend, al zwemmend 
verwijderden. 

Als van de hand Gods geslagen stonden zij daar nog tot 
er geen geluid meer tot hen doordrong. Zij waren ervan 
overtuigd dat zij getuigen waren van een smokkeldrama. 
Voor hen lagen de fietsen met er naast twee zware zakken 
met Nederlandse boter. Na enig beraad bleef er hen niets 
anders over dan de rijwielen met de smokkelwaar naar 
het dichtst bijgelegen douanekantoor over te brengen.  

’s Anderendaags, na een slapeloze nacht, zouden zij bij 
de politie gaan horen of er in het dorp iemand vermist 
werd. Twee lange dagen hebben zij de sporen van twijfel 
en ongerustheid op hun gezichten gedragen. 

Gelukkig werd er geen aangifte gedaan van een spoorloze 
verdwijning en pas toen kwam hun gemoedrust tot 
bedaren.

Alhoewel dit gebeuren dateert van voor dertig jaar, huivert 
Miel er nog van als hij het verhaal doet en nog steeds kan 
hij er niet om lachen.

Uit Commiezenleven

De Schakel november 1982.
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